
اقتصادی
صفحه 4

دو شنبه 18 شهریور 1392 
3 ذیقعده 1434 - شماره  20586

کوتاه اقتصادی

ترحیم
کل من علیها فان

مراسم هفتم درگذشت بانوی محترمه عفیفه 

حاجیهخانمشاهآبادی
صبی��ه مکرمه فقیه ع��ارف حضرت آیت الله العظمی ش��اه آبادی، 

متعلقه عالم ربانی مرحوم آیت الله حسینی تهرانی منعقد می گردد.
حض��ور علمای اعلام، روحانیت معظم، عم��وم مؤمنین و مؤمنات 
موجب رحمت و مغفرت برای آن مرحومه و تسکین خاطر بازماندگان 

خواهد بود.

بیت آن فقیده سعیده
زمان: روز دوشنبه 92/6/18 از ساعت 16/30 الی 18/30

مکان:میدان امام خمینی، خ لاله زار جنوبی مسجد بزرگ لاله زار

تسلیت
برادر گرامی جناب آقای غلامحسین شریفی

مصیبت درگذشت ابوی عزیزتان را به شما و خانواده محترم تسلیت 
عرض نموده، از خدای ب��زرگ برای آن مرحوم رحمت و مغفرت، و 

برای بازماندگان صبر جمیل و اجر جزیل مسئلت داریم.
پایگاه بسیج شهید شاهچراغی موسسه کیهان

* دبی��ر انجمن صنایع روغن نباتی گفت: ب��ا وجود وعده ای که برای 
پرداخت ارز 1226 تومانی جهت واردات روغن داده شده بود، ولی از 
ابتدای سال چنین ارزی به تولیدکنندگان پرداخت نشده است. قاسم 
فلاحتی اظهار داش��ت: طبق وعده ای که به ما داده ش��د قرار بود تا 
اطلاع ثانوی ارز 1226  تومانی بابت واردات روغن پرداخت شود، ولی 
از ابتدای اردیبهشت امسال هیچ ارزی با این قیمت در اختیار صنعت 

روغن قرار نگرفته است.
*س�خنگویاتاقبازرگانیایرانازافتتاحشورایگفتوگوی
دولتجدیدوبخشخصوصیباحضورمعاوناولرئیسجمهور
درروزسهشنبهخبرداد.علیدرستکاردرپاسخبهاینسوال
کهتکلیفشورایگفتوگویدولتوبخشخصوصیباگذشت
بیشازیکماهازتشکیلدولتدرچهوضعیتیاست،گفت:
برگزاریشورایگفتوگویدولتوبخشخصوصیازالزامات
قانونیبرنامهپنجمتوسعهاستوبایدبرگزارشود.ویافزود:
بااینکهازتشکیلدولتنزدیکبهیکماهمیگذردامابرخی
س�متهانظیررئیسکلبانکمرکزیکمترازدوهفتهاست
کهتش�کیلش�دهولذانمیتوانگفتک�هدراینکارکندی
صورتگرفتهاست.سخنگویاتاقبازرگانیایرانگفت:شورای
گفتوگویدولتوبخشخصوصیروزسهش�نبهدرمراس�م
وی�ژهایوبهصورتعلنیباحض�ورمعاوناولرئیسجمهور

افتتاحمیشود.
* دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت س��یمان کش��ور گفت: طی 
5 ماهه منتهی به مردادماه امس��ال به میزان 8 میلیون و 64 هزارتن 
س��یمان و کلینکر به خارج از کش��ور صادر شد که نسبت به 5 ماهه 
اول سال 91 رشد 5/43 درصدی را نشان می دهد. عبدالرضا شیخان 
با اعلام این خبر، افزود: از این میزان صادرات انجام شده 6 میلیون و 
525 هزار تن متعلق به سیمان  و یک میلیون و 539 هزار تن دیگر 

به کلینکر تعلق دارد.
*بان�کپاس�ارگادبهمنظوررف�اهحالمش�تریان،نرمافزار
موبایلیپرداختقبوض»فیضپاد«ارایهکرد.خس�رورفیعی
مشاورمدیرعاملومدیرروابطعمومیبااعلاماینخبرگفت:
نرمافزارموبایلیپرداختقبوض»فیضپاد«محصولیجدیداز
بانکپاسارگاداستکهامکانپرداختآسانتمامیقبوضرا
ممکنمیسازد.ویادامهداد:برایبهرهمندیازایننرمافزار
وپرداختقبوض،نیازیبهاتصالبهاینترنتنبودهوپرداخت
ازدرگاهموبایلیبانکپاسارگادوبربسترکددستوریانجام

میپذیرد.
* ب��ا اج��رای عملی��ات کابل برگ��ردان ارتباط تلفنی مش��ترکین با 
پیش شماره های 2670، 2284 الی 2289، 2219، 2244 الی 2249، 
7627، 3685 و 2270 الی 2275 از امروز به مدت 72 ساعت دچار 

اختلال می شود.

پیشنهاد مشاور وزارت شهرسازی
برای افزایش تسهیلات بانکی خرید مسکن

اظهاراتبرخیمس�ئولان
دولت�یدرب�ارهواممس�کن
خص�وص در گمانهزنیه�ا
افزای�شمبلغای�نوامرابالا

برد.
حسین عبده تبریزی که اخیراً 
به عنوان مش��اور ام��ور مدیریت 
و تأمی��ن مناب��ع مال��ی وزیر راه 
و شهرس��ازی منصوب ش��ده به 
ایس��نا گف��ت: با توجه ب��ه اینکه 
توان مال��ی گروه های کم درآمد و 
زوج های جوان کم اس��ت باید به 
منظ��ور افزایش قدرت خرید این 
اقش��ار تسهیلات بلند مدت برای 
خری��د مس��کن از س��وی دولت 
پرداخ��ت ش��ود؛ به ط��وری که 
ب��ا صدور مج��وز بان��ک مرکزی 
هم��ه بانک های تج��اری بتوانند 
ایجاد  صندوق های سپرده گذاری 
کنند و به خریداران وام های بلند 

مدت بپردازند.
در ای��ن زمین��ه وزی��ر راه و 
شهرس��ازی نیز تأکید دارد: برای 
خانه دار ش��دن مردم باید حداقل 
70 ت��ا 90 درصد قیمت خانه در 
قالب تسهیلات به مردم داده شود 

که این امر در صورتی امکان پذیر 
اس��ت که بانک ها توان مالی لازم 

برای پرداخت را داشته باشند.
همچنی��ن رئی��س اتحادی��ه 
کشوری مش��اوران املاک معتقد 
است: با در نظر گرفتن 80 درصد 
هزینه یک واحد مسکونی به عنوان 
وام، بازار مسکن تنظیم می شود. از 
سوی دیگر ارائه تسهیلات خرید و 
صاحبخانه شدن مسکن حق همه 
مردم است و باید این امر با عدالت 
همراه باشد که می تواند با در نظر 
گرفتن شرایطی هم چون داشتن 

فرم »ج« تسهیل شود.
مصطفی قلی خس��روی اظهار 
کرد: باید ارائ��ه وام 80 درصدی 
برای یک واحد مسکونی به گونه ای 
مشخص شود که واحد مسکونی 
300 میلی��ون تومان��ی در تهران 
و واح��د 80 میلی��ون تومانی در 
شهرس��تان ها وام خرید دریافت 

کنند.
ب��ه گفته وی در کش��ورهای 
پیش��رفته 80 درصد هزینه یک 
واحد مسکونی در قالب وام تأمین 

می شود.

وی معتقد اس��ت: برای ارائه 
هرگونه تس��هیلات به مردم باید 
براب��ری و عدال��ت اجرا ش��ود و 
طرح های پی��ش رو هم چون بازار 
رهن نیاز به نگرش و برنامه ریزی 

دارد.
کش��وری  اتحادی��ه  رئی��س 
مشاوران املاک با اشاره به تنظیم 
قانون مالک و مستأجر در سال 76 
نیز گفت: این قانون باید بازنگری 
شود تا هم مالک و هم مستأجر با 
ضمانت اجرایی با یکدیگر قرارداد 

منعقد کنند.
ب��ه گفت��ه قل��ی خس��روی 
راه ان��دازی صنعت اجاره از جمله 
برنامه های وزیر راه و شهرس��ازی 
اس��ت و هنگامی این برنامه فعال 
می ش��ود ک��ه مال��کان وارد بازار 
اجاره شوند و سرمایه های خود را 
برای رفاه زندگی دیگر مردم وارد 

بازار کنند.
سیاس��ت های  اف��زود:  وی 
تش��ویقی بیش از سیاس��ت های 
تنبیهی در بازار مؤثر است و این 
در حالیست که با ثبت اجاره یک 
واحد مسکونی در سامانه املاک و 

مستغلات تعداد واحدهای اجاره 
رفته و خالی مش��خص می شوند 
که می تواند کمک خوبی به تنظیم 

بازار باشد.
شگردبنگاههایمسکن

برایاخذ
وام100میلیونی

در همی��ن ح��ال خبرگزاری 
ف��ارس گ��زارش داد ک��ه برخی 
بنگاه ه��ای مس��کن ش��گردهای 
وام های  دریاف��ت  ب��رای  خاصی 
100 و 200 میلیون تومانی دارند.

ای��ن بنگاه های ام��لاک برای 
تهیه وام خرید مس��کن به ارزش 
70 درصد ملک ابتدا درخواس��ت 
سند ش��ش دانگ و سپس پایان 
کار دارند، تا با مراجعه به بانک های 
خصوصی )اقتصاد نوین، پارسیان، 
انص��ار( و بانک های دولتی )ملی، 
مسکن( به میزان 70 درصد ارزش 

ملک وام تهیه کنند.
محس��نی نژاد یکی از فعالان 
بازار مس��کن در این ب��اره گفت: 
برای تهیه وام خرید مسکن ابتدا 
باید سند شش دانگ و پایان کار 
ملک را ب��ه دفتر ارائ��ه کنید، تا 

مراحل اخذ وام از بانک آغاز شود.
وی ب��ا بیان اینکه برای اینکه 
متقاض��ی وام به این دفاتر اعتماد 
کند، دریافت کارمزد دفتر در زمان 
اخذ وام از بانک تس��ویه حس��اب 
می شود،  ادامه داد: اخذ این وام 2 
ت��ا 3 هفته زمان می برد، بنابراین 
متقاضی دریافت وام چندان معطل 

نمی ماند.
محس��نی نژاد اضاف��ه کرد: به 
عنوان مثال اگر میزان وام متقاضی 
خرید مسکن 100 میلیون باشد، 
بازپرداخ��ت آن ماهانه حدود دو 
میلی��ون و 800 ه��زار تومان در 

طول 5 سال خواهد بود.
ب��ه گفته وی با این حس��اب 
متقاضی وام خرید مس��کن برای 
100 میلی��ون توم��ان وام اخ��ذ 
شده 165 تا 168 میلیون تومان 

بازپرداخت می کند.
ح��ق  گف��ت:  محس��نی نژاد 
کمیس��یون و کارمزد دفاتر اخذ 
وام حدود 10 درصد است که اگر 
متقاضی خرید وام 100 میلیون 
تومان وام دریافت کند 19 میلیون 
توم��ان آن را به دفت��ر پرداخت 

می کن��د. نصرت پور یکی دیگر از 
فع��الان در بازار خری��د و فروش 
وام مس��کن گفت: اگر متقاضیان 
خرید وام مس��کن راه های لازم را 
شناسایی کنند، دیگر نیازی برای 

مراجعه به دفاتر نیست.
وی افزود: چنانچه متقاضیان 
در بانک ه��ای خصوص��ی دارای 
گردش مالی باش��ند و با مدیران 
بانک ها آشنا و روابط حسنه داشته 
باش��ند، به راحتی می توانند وام 

خرید مسکن اخذ کنند.
نصرت پ��ور با بیان اینکه برای 
اخذ وام خرید مس��کن به ارزش 
70 درص��د ملک نیاز به داش��تن 
س��ند ش��ش دان��گ و م��دارک 
شغلی و سابقه بیمه است، تأکید 
کرد: متقاضی اخ��ذ وام می تواند 
بازپرداخ��ت 100 میلیون تومان 
وام را در ش��ش سال و حتی سر 

سال نیز انجام دهد.
به گفته وی، اقس��اط 6 سال 
بازپرداخت ماهان��ه دو میلیون و 
800 هزار تومان و اقساط 3 سال 
با بازپرداخت ماهانه سه میلیون و 

930 هزار تومان است.

مرک�زآم�ارای�راناعلام
کرد:متوسطاجارهماهانهیک
مترمربعزیربنایمسکونیدر
نیمهدومس�ال91نس�بتبه
دورهمش�ابهس�القبلازآن
30/2درص�دوقیمتخریدو
ف�روش49/5درص�دافزایش

یافت.
مرک��ز آمار ای��ران اعلام کرد: 
اهمیت بخش مس��کن در اقتصاد 
کشور و نیز حساسیت ها و تاثیرات 
اقتصادی و اجتماعی ناشی از آن، 
مرکز آمار ایران را بر آن داش��ت تا 
از س��ال 1372 ب��ه تهیه و اجرای 
ط��رح آمارگیری از قیمت و اجاره 
مس��کن بپردازد، از س��ال 1388 
برای ارائه این اطلاعات از س��امانه 
اطلاعات مدیریت معاملات املاک 
و مستغلات کش��ور استفاده شده 

است.
این سامانه با هدف شفاف سازی 
و  ام��لاک  معام��لات  اطلاع��ات 
مس��تغلات در راستای ساماندهی 
امور مسکن طراحی و پیاده سازی 
ش��ده اس��ت، بنگاه های معاملات 
ملکی موظف هس��تند مشخصات 

کلی��ه معاملات خرید و فروش��ی 
که س��ند آنها از طریق دفتر ثبت 
اس��ناد انتقال پی��دا می کند را در 
این سامانه ثبت کنند، این سامانه 
از اول آذر ماه سال 1387 در کشور 

به بهره برداری رسیده است.
و  خری��د  قیم��ت  متوس��ط 
ف��روش هر مت��ر مرب��ع زمین یا 
زمین س��اختمان های مس��کونی 
کلنگ��ی معامل��ه ش��ده از طریق 
بنگاه ه��ای معاملات ملکی در کل 
کش��ور 6245 هزار ریال بوده که 
نس��بت به دوره قبل 37/4 درصد 
و نس��بت به دوره مش��ابه س��ال 
قبل 58/4 درصد افزایش داش��ته 
است، در میان استان های کشور، 
بیش��ترین متوس��ط قیمت خرید 
و ف��روش یک مترمرب��ع زمین یا 
زمین س��اختمان های مس��کونی 
کلنگی معامله ش��ده 37 میلیون 
و 819 هزار ریال در استان تهران 
و کمتری��ن آن 554 ه��زار ریال 
در اس��تان کهگیلویه و بویراحمد 

بوده است.
همچنین کمترین میزان قیمت 
خرید و فروش یک مترمربع زمین 

یا زمین س��اختمان های مسکونی 
کلنگی، مربوط به استان یزد با 42 
هزار ریال و بیشترین میزان آن در 
استان تهران با 197 میلیون و 885 

هزار ریال به دست آمده است.
متوسط قیمت خرید و فروش 
ه��ر متر مربع زیربنای مس��کونی 
معامله ش��ده از طریق بنگاه های 
معاملات ملکی در سطح کل کشور 

12 میلیون و 329 هزار ریال بوده 
که نسبت به دوره قبل 28/5 درصد 
و نسبت به دوره مشابه سال قبل 
49/5 درصد افزایش داشته است.

مقایسه متوسط قیمت خرید 
و ف��روش هر مترمرب��ع زیربنای 
اس��تان های  میان  مس��کونی در 
کشور نشان می دهد که بیشترین 
آن 29 میلیون و 33 هزار ریال در 

استان تهران و کمترین آن 1720 
هزار ریال در اس��تان کهگیلویه و 

بویراحمد بوده است.
از سوی دیگر، کمترین قیمت 
خرید و فروش هر مترمربع زیربنای 
مسکونی در معاملات انجام شده 
در ای��ن دوره مرب��وط به اس��تان 
بوشهر و اصفهان با 90 هزار ریال 
و بیش��ترین میزان آن متعلق به 

اس��تان تهران ب��ا 208 میلیون و 
333 هزار ریال بوده است.

متوسط اجاره ماهانه به علاوه 3 
درصد ودیعه پرداختی برای اجاره 
یک متر مربع زیربنای مسکونی از 
طری��ق بنگاه های معاملات ملکی 
در کل کش��ور 58074 ریال بوده 
که نسبت به دوره قبل 9/9 درصد 
و نس��بت به دوره مش��ابه س��ال 
قبل 30/2 درصد افزایش داش��ته 
اس��ت. در میان استان های کشور 
بیشترین متوسط اجاره ماهانه به 
علاوه 3 درص��د ودیعه پرداختی 
برای اج��اره هر مترمربع زیربنای 
مس��کونی معامله شده 130 هزار 
و 777 ری��ال در اس��تان تهران و 
کمترین آن 15 هزار و 545 ریال 

در استان یزد بوده است.
اجاره  کمتری��ن  همچنی��ن، 
ماهانه به ع��لاوه 3 درصد ودیعه 
پرداختی برای اجاره هر متر مربع 
زیربنای مسکونی این دوره مربوط 
به استان خراسان جنوبی با 1667 
ری��ال و بیش��ترین آن مربوط به 
استان تهران با 837 هزار و 931 

ریال بوده است.

گزارش مرکز آمار از قیمت و اجاره مسکن در کشور

وزیراموراقتصادیودارایی
برنامهه�ایگمرککش�ورراتا
پایاندولتیازدهماعلامکرد.

به گزارش ایرن��ا، علی طیب نیا 
دیروز در مراس��م تودی��ع و معارفه 
رئیس کل گمرک ایران، همسوسازی 
قوانی��ن و مق��ررات، نظ��ام کارآمد 
در بخش ه��ای مختل��ف گمرکی، 
ساده سازی قوانین و مقررات، توسعه 
زیرس��اخت فناوریه��ای گمرک��ی، 
توس��عه روش ه��ای نوی��ن و ارتقا 
ارتباط هوشمند بین نظام گمرکی، 
بانکی و نظام گمرکی نوین و کارآمد 
را از برنامه  های گمرک برای چهال 

سال آینده اعلام کرد.
وی با اش��اره به انتصاب مسعود 
کرباسیان برای تصدی گمرک کشور 
گف��ت: او به خانه خود بازگش��ته و 

معارفه معنایی ندارد.
بی��ان آن ک��ه،  ب��ا  طیب نی��ا 
گمرک مرزبان اقتصادی کش��ور و 
تنظیم کنن��ده فرایند ه��ای تجارت 
خارجی است، اظهار داشت: همین 
امر سبب شده تا این سازمان نقش 
تعیین کننده ای در تجارت اقتصادی 

کشور داشته باشد.
وی ب��ا بی��ان آن ک��ه، گمرک 
واس��ط بی��ن سیاس��تهای مالی و 
بازرگانی است اظهار داشت: گمرک 
در تجارت جهانی نقش موتور رشد 

و تسهیل کننده آن را ایفا می کند.
وزیر ام��ور اقتصادی و دارایی با 
تاکی��د بر این ک��ه، بخش مهمی از 
بهبود فضای کسب و کار مربوط به 
عملکرد گمرک است، تصریح کرد: 
جایگاه ایران در رده بندی کشورهای 
مختلف جهان به لحاظ کسب و کار 
بسیار نامناسب است، به نحوی که 
جایگاه ایران بین 180 کشور جهان 

به 145 رسیده است.
وی گفت: یک��ی از راهکارهای 
بهبود فضای کسب و کار در عرصه 
اقتص��اد کلان از طری��ق گم��رک، 
مالیات بانک و بیمه دنبال می شود. 
وی با بیان آن که، اقتصاد کشور در 
سالهای گذشته با مشکل ساختاری 

و وابس��تگی ب��ا درآمده��ای ارزی 
حاصل از فروش نف��ت همراه بوده 
است، گفت: این امر سبب شده بود 
تا درآمد صادرات غیرنفتی جایگاهی 

در کشور نداشته باشد.
طیب نیا با اشاره به تحریم های 
ص��ورت گرفته  علیه ای��ران گفت: 
تحریم در کنار هزینه ها و مشکلات، 
فرصت طلای��ی را فراهم کرد و آ ن 
فرص��ت نی��ز کاهش وابس��تگی به 

درآمدهای نفتی است.
وی تصریح کرد: اقتصاد مقاومتی 
و تقویت بنیانهای اقتصادی به رفع 
مشکلات و وابس��تگی به بیگانگان 
کمک می  کند. وی اظهار داشت: پس  
از تحریم ه��ا، قدرت رقابت تولیدات 
در برابر محصولات خارجی افزایش 
یاف��ت و زمینه توس��عه ص��ادرات 

فراهم شد.
وضعیت  درخص��وص  طیب نیا 
گمرک نیز گف��ت: فرایند ترخیص 
کالا باید تسریع شود، ضمن آن که 
با وجود تلاشهای انجام شده توسط 
این سازمان و طراحی نظام گمرکی 
جامع نوین باید در زمانی کوتاه این 
ط��رح عملیاتی و گم��رک به روز و 

مدرن شود.
وی با تاکید بر تعامل گمرک و 
س��ایر سازمانهای همجوار گفت: در 
صورتی که گمرک تعامل مناس��بی 
با س��ازمانهای همجوار داشته باشد 
وضعی��ت مطلوب��ی در ای��ن بخش 

ایجاد می شود.
ترخیصکالا

درکوتاهترینزمان
رئیس جدید گمرک ایران گفت: 
در کوتاه مدت س��عی خواهیم کرد 
مش��کلاتی ک��ه  اخی��را در زمینه 
ترخیص بعضی از کالاهای اساسی 
و دارو در گمرک به وجود آمده را با 
ایجاد هماهنگی های لازم حل کنیم.

مسعود کرباسیان که در مراسم 
معارفه خود سخن می گفت با بیان 
ای��ن که گم��رک نباید وس��یله ای 
برای حل اختلاف بین سازمان های 
مختلف اقتصادی تبدیل شود، اظهار 

ک��رد: هر ی��ک روز توق��ف کالا در 
گمرک معادل اس��ت با یک درصد 
ارزش آن کالا به این ترتیب ما باید 
راهی پیدا کنیم تا ترخیص کالاهای 
موجود در گمرک به بهترین نحو و 
در کوتاه تری��ن زم��ان ممکن انجام 

شود.
وی افزود: س��ال های گذش��ته 
هرگاه بانک ها بر س��ر موضوعی به 
اختلاف می خوردند کالا در گمرک 
متوقف می شد، هرگاه بانک مرکزی 
در پرداخ��ت مابه التف��اوت ارزی با 
بانک ها به اش��کال بر می خورد این 
گمرک ب��ود که متضرر می ش��د و 
در نهای��ت مردم مجبور بودند زمان 
زی��ادی را ب��رای ترخیص کالاهای 
خ��ود صرف کنند ب��ه همین دلیل 
باید تلاش کنیم با از بین بردن این 
ناهماهنگی ها گمرک را به نهادی که 

همراه با مردم است تبدیل نماییم.
کرباسیان با اش��اره به تصویب 
قان��ون ام��ور گمرک��ی در مجلس 
شورای اس��لامی گفت: این مسئله 
اتفاق بس��یار خوبی ب��ود و بنده به 
نوبه خود از نمایندگان مجلس تشکر 
می  کن��م اما م��ا در آن قانون 360 
م��اده در نظر گرفته بودیم که تنها 
150 ماده از آن به تصویب مجلس 
رسید. اگر من بودم تلاش می کردم 
با انجام رایزنی ها تمام این 360 ماده 

را ب��ه تصویب برس��انم، در کنار آن 
مسئله ای که باید به آن توجه کنیم 
طرح پنجره واحد است که در سال 
83 به تصویب رس��ید ولی هنوز به 
صورت مناسب اجرایی نشده و نیاز 

به تلاشی همه جانبه دارد.
کرباس��یان همچنی��ن درب��اره 
اولویت های کوتاه مدت و بلندمدت 
خ��ود در گمرک نی��ز توضیح داد: 
در کوتاه مدت س��عی خواهیم کرد 
مش��کلاتی ک��ه اخی��را در زمین��ه 
ترخیص بعضی از کالاهای اساسی 
و دارو در گمرک به وجود آمده را با 
ایجاد هماهنگی های لازم حل کنیم 
و در بلندمدت نیز ایجاد شفافیت و 
حرکت قانونی در زمینه سیاست های 
کلان کش��ور و رفتن به سوی نظام 
جامع گمرکی و پنجره واحد تجاری 

اصلی ترین برنامه ما خواهد بود.
700میلیاردتومان
مطالباتمعوق

رئیس س��ابق گمرک ایران نیز 
با بیان این که گمرک در سال های 
گذشته پیشرفت های قابل توجهی 
در حوزه فن آوری های نوین داشته 
اظهار کرد: در حال حاضر هیچ مجوز 
کاغذی در گمرکات صادر نمی شود 

و تمامی مراحل الکترونیکی است.
عباس معمارنژاد که در مراسم 
تودیع خود سخن می گفت با بیان 

این که گمرک یک سازمان عملیاتی 
است اظهار کرد: این سازمان اما به 
ی��ک نگاه اس��تراتژیک نیز احتیاج 
دارد، بنابراین ما س��عی کردیم در 
طول زمان فعالیت خود در گمرک 
به این سبقه عملیاتی یک رویکرد 

استراتژیک یکپارچه اضافه کنیم.
وی طرح جام��ع گمرک نوین 
)نگین( را یکی از محورهای همین 
دی��دگاه عنوان ک��رد و گفت: این 
ط��رح در آینده قطع��ا در گمرک 
ایران خواهد درخش��ید، بس��یاری 
گم��ان می کنند نگین فقط ناظر بر 
گمرک الکترونیکی اس��ت اما این 
طرح بسیار گسترده است و ساختار، 
س��ازمان، ف��ن آوری و ذینفعان را 

شامل می شود.
رئیس سابق گمرک ایران با بیان 
این که در طول س��ال های گذشته 
تلاش شده در چهار مرحله نوسازی 
لازم در گمرک شکل بگیرد اظهار 
کرد: در این زمینه نقش��ه راه آینده 
گمرک بر مبن��ای تجربیات موفق 
جهانی و توصیه های سازمان جهانی 
گمرک طراحی شد، این نقشه شامل 
35 پروژه اس��ت که در طول شش 
س��ال خود به حدود 300 میلیارد 
تومان سرمایه و بودجه احتیاج دارد 
که با توجه به پایان یافتن طراحی 
آن در آین��ده ای نزدی��ک، ام��کان 

عملیاتی شدن را داراست. این طرح 
در 30 سال گذشته توسط بسیاری 
از کشورهای پیشرفته انجام شده و 
امیدواریم ب��ا پیگیری آن در ایران 
وضعیت ش��اخص فضای کار بهبود 
یابد و همان طور که در قانون برنامه 
پنجم توسعه تصریح شده رتبه ایران 
در این شاخص به 100 کشور اول 
جهان برسد، البته این طرح مزایای 
اقتصادی بس��یاری نیز دارد و 800 
میلی��ارد دلار صرفه جوی��ی به بار 

خواهد آورد.
رئی��س س��ابق گم��رک ایران 
درخصوص حوزه امور فنی گمرک 
نیز گفت: در این زمینه آیین نامه ای 
با 220 ماده نوشته شد که فقط سه 
ماده آن تایید نگردید بسته اجرایی 
حمایت از تولید نیز با هدف کمک 
ب��ه کمبود نقدینگی طراحی ش��د 
همچنی��ن با توجه ب��ه اصراری که 
بنده به منظور گسترش شیوه نامه ها 
و آیین نامه ه��ا داش��تم  بالغ بر 10 
دس��تورالعمل جدید در این حوزه 
تدوی��ن گردی��د همچنین طبقات 
گمرکی نی��ز از 35 ب��ه 15 طبقه 
رسید که امیدواریم در آینده کاهش 

بیشتری نیز پیدا کند.
معمارنژاد همچنین به اقدامات 
انج��ام ش��ده در معاون��ت حقوقی 
اشاره کرد و گفت: تدوین و تعریف 
لایحه مبارزه با قاچاق کالا، تشکیل 
گارد وی��ژه محافظ��ت از گمرکات، 
تلاش برای پیش��گیری از تخلفات 
و کاهش مطالب��ات معوق گمرکی 
ج��زو اصلی تری��ن اقدامات صورت 
گرفت��ه در این حوزه بود، به نحوی 
که مطالبات معوق گمرکی کاهشی 
بس��یاری یافت و در ح��ال حاضر 
مجموع این مطالبات معوق به حدود 
700 میلیارد تومان رسیده است که 
ما تلاش کردیم در همان سه ماهه 
نخست فعالیت خود با پالایش لازم 
در اطلاعات موج��ود در این حوزه 
مطالبات معوق گمرکی را به حداقل 
برسانیم و امروز این آمار موفقیت ما 

را نشان می دهد.

ازسویوزیراقتصاد

برنامه های 4 ساله گمرک کشور اعلام شد

رئیسکلبیمهمرکزیبرکاهشقیمتحقبیمههاتاکیدکردو
گفت:درهمهجایدنیامحصولاتبیمهایازمالیاتمعافهستند،
لذابرایتوسعهفرهنگبیمهلازماستکهمالیاتبرارزشافزوده

ازاینصنعتحذفشود.
محمدابراهیم امین رئیس کل جدید بیمه مرکزی در جلس��ه معارفه 
خود اظهار کرد: برای آنکه اس��تقبال از بیمه بیش��تر شود، لازم است که 
هزینه ه��ای آن و همچنین قیمت نهای��ی آن کاهش یابد که یکی از این 

عوامل حذف مالیات بر ارزش افزوده از صنعت بیمه است.
وی با بیان این که در تعیین حق بیمه س��ه عنصر نقش دارند، گفت: 
یکی از این موارد نرخ فنی است که بر اساس شدت هر ریسک و حوادث 
گذش��ته تعیین می شود بنابراین در این نرخ فنی تغییری بین شرکت ها 

نباید وجود داشته باشد.
امین، دومین عنصر مؤثر در حق بیمه را هزینه عملیاتی عنوان کرد و 
گفت: این هزینه می تواند با مدیریت صحیح و کنترل نظارت کاهش یابد 
و س��ومین عنصر سود مورد انتظار سهام داران است، بنابراین اگر شرکتی 
بخواهد حق بیمه پایین تری ارائه کند باید یک شرکت حرفه ای و کارآمد 
باشد که با مدیریت و کنترل هزینه های عملیاتی حق بیمه پایین تری به 

مشتریان خود ارائه دهد.
رئیس کل بیمه مرکزی گفت: لذا برای کاهش حق بیمه ها ضمن حذف 
مالیات بر ارزش افزوده مدیریت هزینه های عملیاتی نیز بسیار موثر است.

وی با بیان این که بیمه مرکزی بر اساس قانون یک نهاد حاکمیتی و 
نماینده دولت برای نظارت به صنعت بیمه است، گفت: با توجه به این که 
شرکت های بیمه تعهداتی برای آینده را می فروشند لازم است مورد کنترل 

و نظارت دقیق قرار گیرند تا مشکلاتی به وجود نیاید.
رئیس کل بیمه مرکزی با بیان این که مالیات در واقع گرفتن س��ود 
از عملکرد است، گفت: متأسفانه ممیزهای مالیاتی بسیاری از هزینه های 
شرکت ها را قبول نمی کنند و از طرف دیگر عوارض زیادی را بر شرکت ها 
متحمل می ش��وند که هزینه ش��رکت ها را بالا می برند و این شرکت ها را 
به زیان می رس��اند، این در حالی اس��ت که دولت باید مالیات بگیرد اما از 
انحصارگرایی جلوگیری کند و ضمن عدم دخالت در بیمه گری زمینه را 

برای رقابت پذیر شدن شرکت ها فراهم آورد.
وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر 28 شرکت بیمه ای فعال هستند 
اما انحصار همچنان در دس��ت دولت است و در شرایط انحصار نمی توان 

رشد کرد.
امین همچنین بر نظارت دقیق بر مدیران شرکت های بیمه ای تاکید 
ک��رد و گفت: باید احراز صلاحیت مدیران را با دقت در دس��تور کار قرار 
دهیم و مدیران شرکت های بیمه باید از مهارت، تجربه، دانش و صلاحیت 
کافی برخوردار باش��ند و بیمه مرکزی از تایید مدیرانی که واجد چنین 

شرایطی نیستند خودداری خواهد کرد.
بنا بر این گزارش، وزیر امور اقتصادی و دارایی تحریم  های بین المللی 
علیه صنعت بیمه، وضع عوارض نامتناسب، کمبود نیروی انسانی متخصص، 
ضعف نوآوری و وجود بازارهای انحصاری و دخالت های غیرضروری دولت 

بر بنگاه های اقتصادی را از چالش های صنعت بیمه برشمرد.
علی طیب نیا در مراسم معارفه رئیس کل جدید بیمه مرکزی با بیان 
اینکه هدف صنعت بیمه تامین امنیت و توس��عه آرامش و اطمینان برای 
آحاد مردم است، گفت: به همین دلیل است که صنعت بیمه نقش بسیار 
مهمی در توس��عه اقتصادی و گسترش رفاه اجتماعی هر کشوری دارد و 
برای مردم، فعالان اقتصادی،سرمایه گذاران آرامش خاطری ایجاد می کند.

وی با بیان اینکه صنعت بیمه و بیمه مرکزی نقش مهمی در رش��د 
اقتصادی ایفا می کنند، گفت: اما متأسفانه در ایران سهم صنعت بیمه از 
کل تولیدات ملی بسیار کم است و ما از متوسط بین المللی بسیار فاصله 
داریم که این شایسته نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران نیست، اگر چه 
تلاش های موثری در دوره های قبل در این حوزه انجام ش��ده اما هنوز با 

چالش های زیادی مواجه هستیم.
وزیر اقتصاد ترکیب نامتوازن پرتفوی صنعت بیمه را از دیگر چالش های 
این صنعت عنوان کرد و گفت: متأسفانه در کشور ما صنعت بیمه را مترادف 
با بیمه شخص ثالث خودرو می شناسند در حالی که در دنیا این صنعت 

جایگاه رفیعی دارد.
طیب نی��ا با بیان این که ضع��ف در نظام نظارت و فقدان نظام نظارتی 
کارآمد یکی از چالش های مهم این صنعت است، گفت: شاید این موضوع 
میراث گذشته ها باشد که صنعت بیمه تحت کنترل مستقیم دولت ها بوده 
و نیازی به نظارت کارآمد در آن نمی دانس��تند اما این مس��ئله باید مورد 

توجه رئیس کل جدید بیمه مرکزی قرار گیرد.

عضوشورایعالیکاربااشارهبهابلاغبنکارگریازسویوزیر
تعاون،کارورفاهاجتماعیگفت:حقمسکنبرایبررسیبیشتر

دردولتاستوهنوزابلاغنشدهاست.
محمد احمدی در گفت وگو با خبرگزاری فارس با اشاره به ابلاغ افزایش 
بن کارگری اظهار داشت: طی ماه های اخیر بن کارگری از سوی شورای 
عالی کار با حضور شرکای اجتماعی تصویب شده بود که در حال حاضر 

از سوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ابلاغ شده است.
این عضو شورای عالی کار افزود: بن کارگری از 35 هزار تومان به 50 

هزار تومان افزایش یافته است.
عضو کانون عالی شورای اسلامی کار در خصوص افزایش حق مسکن 
کارگران نیز که در ش��ورای عالی کار تصویب و به دولت پیش��نهاد شده 
تصریح کرد: به نظر می رس��د افزایش 10 هزار تومانی حق مس��کن برای 
بررس��ی بیش��تر در دولت مانده و هنوز از س��وی وزیر تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی ابلاغ نشده است.

ازسویوزیرکارورفاه

افزایش 15 هزار تومانی 
بن کارگری ابلاغ شد

رئیسکلجدید:

حق بیمه باید کاهش یابد

مدیرعاملشرکتمهندسیوساختتأسیساتدریاییایران
ازخروجناماینشرکتازلیستشرکتهایتحریمشدهتوسط

اتحادیهاروپاخبرداد.
علی طاهری اعلام کرد: اتحادیه اروپا در دادگاه بین المللی محکوم به 

پرداخت خسارت به این شرکت شد.
وی با اشاره به این که حدود دو سال است که تحریم شرکت مهندسی 
و س��اخت تأسیسات دریایی در دادگاه بین المللی و توسط وکلای سطح 
بالای بین المللی مورد پیگیری اس��ت گفت: اتهامی که برای این شرکت 

مطرح شده بود مشارکت در ساخت تأسیسات هسته ای ایران بود.
طاهری با تأکید بر این که این ش��رکت به عنوان یک ش��رکت کاملًا 
فنی و مهندسی هیچ ارتباطی با این نوع فعالیتها نداشته و ندارد گفت: با 
استفاده از وکلای مجرب بین المللی و جمع آوری اسناد و مدارکی دال بر 
اینکه شرکت مهندسی و ساخت تأسیسات دریایی ایران هیچ گونه فعالیتی 
در این زمینه ندارد، مدارک را به دادگاه ارائه دادیم که خوشبختانه در روز 

6 سپتامبر دادگاه رأی نهایی خود را صادر کرد.
او با بیان این که به زودی شرکت مهندسی و ساخت تأسیسات دریایی 
امکان مشارکت در پروژه های بین المللی را خواهد داشت گفت: پتانسیل 
این ش��رکت به گونه ای اس��ت که چنانچه به یاری خداوند موانعی که به 
سبب تحریم ناحق بر سر راه این شرکت ایجاد شده برطرف شود، به زودی 
فعالیتهای فنی و مهندسی را در سطح کشورهای منطقه و خارج از منطقه 

و با کمک شرکتهای بزرگ بین المللی توسعه خواهیم داد.
وی در پایان تصریح کرد: در مدت این دو سال مشکلات زیادی برای 
شرکت ما ایجاد شد و این حق ماست که اگر رأی دادگاه به همین منوال 

بماند خسارات مالی شرکت جبران شود.

مع�اونامورتولی�داتگیاهیوزیرجهادکش�اورزیازبدهی
700میلیاردتومانیدولتبهگندمکارانخبرداد.

ناصر توکلی در گفت وگو با فارس اظهار داشت: به گفته مسئولان خرید 
تضمینی تاکنون 5 میلیون تن گندم از کش��اورزان ایرانی خریداری شده 
اس��ت که اگر میزان خرید بخش خصوصی هم به آن اضافه ش��ود، خرید 

امسال گندم از 8 میلیون تن فراتر رفته است.
مع��اون امور تولیدات گیاهی وزیر جهاد کش��اورزی افزود: این میزان 
خرید تضمینی گندم در حالی صورت گرفته اس��ت که شرکت بازرگانی 
دولت��ی تاکنون ریال��ی از بابت مابه التفاوت افزایش نرخ گندم )از 720 به 

800 تومان( به کشاورزان نداده است.
وی همچنین گفت: به گفته خود مسئولان خرید تضمینی، آنها 700 

میلیارد تومان نیز به کشاورزان بدهکار هستند.
معاون وزیر جهاد کش��اورزی افزود: مراکز خرید نیز در شرایط کاملا 
نامناسبی است و در بسیاری موارد حتی فاصله آنها از همدیگر صد کیلومتر 
است، با توجه به اینکه کشاورزان کشور خرده پا و پراکنده در سطح وسیعی 
هستند، نیاز است مراکز خرید به صورت شبکه ای و ساز و کارهای خرید 

متناسب با کشاورزان داشته باشد.
وی تصریح کرد: در صورتی که بدهی کشاورزان و پول خرید آنها به 
موقع پرداخت شود، مطمئن هستم میزان خرید تضمینی تا پایان فصل 

برداشت یک میلیون تن دیگر نیز اضافه خواهد شد.
معاون امور تولیدات گیاهی وزیر جهاد کش��اورزی گفت: حتی اگر به 
کشاورزان در قبال خرید گندم هایشان چک و سفته 20 روزه هم تحویل 
دهند، آنها ترغیب خواهند ش��د تا گندم بیشتری به مراکز خرید تحویل 

دهند.

معاونوزیرجهادکشاورزیخبرداد:
بدهی 700 میلیارد تومانی دولت

 به گندمکاران

طاهریخبرداد
خروج شرکت تأسیسات دریایی ایران

 از فهرست تحریم ها


